
Narození Páně Rožnov, Střítež: 25.12.2022 

Kazatel:   Josef Hurta 

Čtení:    Iz 9, 1 – 6             
Text:     Mt 1, 18 – 23   Narození Ježíšovo událo se takto: Jeho matka Maria byla zasnoubena Josefovi, 
ale dříve, než se sešli, shledalo se, že počala z Ducha svatého. Její muž Josef byl spravedlivý a nechtěl ji 
vystavit hanbě; proto se rozhodl propustit ji potají. Ale když pojal ten úmysl, hle, anděl Páně se mu 
zjevil ve snu a řekl: "Josefe, synu Davidův, neboj se přijmout Marii, svou manželku; neboť co v ní bylo 
počato, je z Ducha svatého. Porodí syna a dáš mu jméno Ježíš; neboť on vysvobodí svůj lid z jeho 
hříchů." To všechno se stalo, aby se splnilo, co řekl Hospodin ústy proroka: `Hle, panna počne a porodí 
syna a dají mu jméno Immanuel´, to jest přeloženo `Bůh s námi´.  

První reakce člověka nevěřícího, homo infidelis, je smích: „Hahaha! Počala z Ducha 
svatého! To určitě!“ Takovouto prvotní reakcí se ovšem člověk jen zablokuje a zne-
přístupní se pro evangelium, takže pak z něho nemá nic. Ale nemysleme si, že to je 
uvažování pouze dnešních lidí. Josefova první reakce byla úplně stejná. Akorát se 
nesmál, protože byl přesvědčený, že ho Maria podvedla s jiným. Což jen dokládá, že do 
svatby opravdu spolu nic neměli. Josef byl charakterní muž a nechtěl dělat Marii scénu. 
Rozhodl se, že ji přenechá svému domnělému sokovi. Ale vždycky, když se v bibli děje 
něco nevysvětlitelného, co člověk rozumem nepojme, tak to musí vysvětlit někdo po-
volanější. Proto byl Hospodinem povolán anděl, aby ve snu Josefovi pomohl se v tom 
zorientovat. Sen je k tomu docela dobrý nástroj, protože není tajemstvím, že ve spánku 
bývá mysl často jasnější a chápavější než v bdělém stavu. V každém případě, Josef 
najednou opouští svůj předchozí úmysl a Marii přijímá k sobě. 

Pro nás ale není nutné se dál zabývat psychologií Josefova uvažování. Důležité je, 
abychom se kvůli tomu nezablokovali pro evangelium a nepřeslechli zvěst, která je 
určena i pro nás samotné. Ta zvěst je obsažena v andělském zjevení. 

My lidé prožíváme tady na světě různé strachy. Strachujeme se o své milé, 
strachujeme se o sebe. Bojíme se budoucnosti a toho co přijde. Ale anděl říká: „Josefe, 
synu Davidův, neboj se.“ Totéž pak řekne třeba pastýřům na horách: „Nebojte se!“ Ale 
u Josefa je to zvlášť osobní: Josef prožívá osobní strachy, osobní starosti, je z celé té 
situace vykolejený. Je sklíčený. Je přesvědčený o své pravdě: Maria ho podvedla. Má 
nemanželské dítě. A já nevím s kým. Koho by to nezdeptalo! Josef se bojí, že o svoji 
lásku přijde. Bojí se, co řeknou lidé. Bojí se, co z toho bude. A najednou slyší: Josefe, 
neboj se! Je to v Boží režii. Maria porodí syna a ty mu dáš jméno Ježíš.  

Jméno Ježíš bylo u židů běžné jméno. Proč má Josef pojmenovat Mariina syna 
zrovna takhle? Židé ovšem přikládali jménu mnohem větší význam než my. My 
vybíráme jméno zpravidla podle toho, jaké se nám líbí. Tehdy se ale víc hledělo na 
význam jména. A jméno Ježíš – Ješua, znamená Bůh je spasitel, Bůh je vysvoboditel. 
Proto anděl říká: Dáš mu jméno Ježíš, neboť on vysvobodí svůj lid z jeho hříchů. Anděl 
tím vlastně říká dvě věci zároveň: Ježíš je Spasitel a Ježíš je Bůh. Přitom nejde o nějaký 
Josefův ani andělův výmysl. To vše bylo dávno předpověděno skrze proroka Izaiáše: 
„Hle, panna počne a porodí syna a dají mu jméno Immanuel“. Možná vás překvapí ten 
nesoulad ve jménech: anděl říká dáš mu jméno Ježíš a prorok říká dají mu jméno Immanuel. 



To ale není nic divného. Prorok Izaiáš mluví o spoustě jmen, kterými se dá vyjádřit 
Ježíšovo poslání: On též prorokuje: „Neboť se nám narodí dítě, bude nám dán syn, na 
jehož rameni spočine vláda a bude mu dáno jméno: "Divuplný rádce, Božský bohatýr, 
Otec věčnosti, Vládce pokoje." A my můžeme pokračovat: Dají mu jméno Immanuel, 
Mesiáš, Kristus, Spasitel, Syn Boží, atd. Anděl z těchto mnoha Ježíšových titulů vybírá 
jen jeden. Jméno Immanuel. Proč? Možná proto, že právě to potřebuje Josef slyšet 
nejvíc. Josef je totiž z toho ještě stále vyděšený. Ocitl se ve velmi složité situaci. Řeší 
těžké otázky. Je přesvědčený o své pravdě: Maria ho podvedla. Má nemanželské dítě. 
A Bůh mě v tom nechává se vymáchat a jen zdálky pozoruje, jak se v tom plácám. 
Neznáte ten pocit? Myslím, že to známe. Proto přichází Boží posel a říká: „Neboj se, že 
Maria je v tom. Bůh je v tom s námi!“ A vy si tam, milí přátelé, dosaďte každý své vlastní 
trápení, starosti, obavy a strachy. A řekněte si: Bůh je v tom s námi. Ano, jsou chvíle, 
kdy nepotřebujeme slyšet, že Bůh je kdesi nad námi, někde na nebesích. Ale s námi. 
Tady dole, kde býváme na dně, kde si procházíme různými zkouškami a trápením. 

Je spousta lidí, kteří mají za to, že tu Bůh s námi není. Že tento svět opustil, odešel 
a zatímco my tu trpíme a strachujeme se, Bůh si někde přebývá na nebesích. Vánoční 
poselství říká: Je to přesně naopak. Neodešel, nýbrž přišel. Není pryč, nýbrž je s námi. 
Někteří lidé si ale opravdu přejí spíše Boha, který by byl nad námi, který by všecko sám 
zařizoval a z nás snímal odpovědnost a šetřil nám námahu. Vánoční poselství ovšem 
říká: Odpovědnost je na vás lidech, ale Bůh je v tom s vámi; ve všem, čím jdete, ve všem, 
s čím se trápíte. A dokonce je s námi, i když to nedokážeme rozeznat a nechceme uznat. 
Prostě je s námi a my to žádným popíráním nezměníme. Ne jako mocný Pán. On je 
s námi jako dítě – jako ten, kdo zve k lásce, kdo v nás probouzí lásku. A člověk, který to 
pochopil, může vyznat: Ano, Vánoce jsou opravdu svátky radosti a lásky. Na nic už 
nejsme sami. Je s námi Immanuel. Bůh je v tom s námi. 

Modlitba:  Ježíši, vzhlížíš k nám z jeslí, protože ses ponížil a sestoupil do naší bídy. Žádáš si naši lásku a 
opětuješ ji. Na našich ústech dokážeš vykouzlit úsměv a naplňuješ radostí naše dny. Děkujeme ti za tuto 
pomoc a moc, kterou máš. Amen. 

Přímluvná modlitba:  Synu Boží, do našeho světa narozený Kriste Ježíši, prosíme, buď s těmi, kteří se 
narodili do chudých poměrů a do těžké situace rodičů. Pomoz těm, kdo mají horší startovní čáru než 
druzí. Zastaň se těch, kdo jsou znevýhodnění, kdo se vyrovnávají s postižením a těžkostmi života. 
Prosíme za děti uprostřed válečného konfliktu, i všude tam, kam není zaměřena pozornost médií. Modlíme 
se za lidi bez domova, za lidi bez práce, bez příjmu. Prosíme, abys zjevil svou lásku lidem naplněným zlobou 
a nenávistí. Modlíme se za budoucnost tohoto světa a za budoucnost naší země. Modlíme se za budoucího 
prezidenta, aby to byl člověk podle tvého srdce. Modlíme se za naše spoluobčany a za naši vládu. Prosíme 
za křesťanskou církev a za všechny věřící, aby ti věřili. Prosíme, abys dal církvi nejen vzdělané bohoslovce, ale i 
moudré faráře. Pane Ježíši Kriste, kéž nás tvá přikázání utvrzují ve víře a tvé veliké skutky v nás 
probouzení radost a vděčnost. Amen. 
 


